
براســـاس اعلام کنفدراسیون فوتبال آسیا، رقابت  های باشگاهی در این قاره از دوره 

آینده یعنی فصل 2025 – 2024 با تغییرات وسیعی همراه خواهد بود و رقابت  های 

لیگ قهرمانان آسیا با فرمت کنونی، دستخوش تغییراتی شده و بازی های باشگاهی با 

شکل جدیدی برگزار می شود. این در حالی است که فرمت کنونی در سطح اول یعنی 

برگزاری بازی ها با حضور 40 تیم در 10 گروه 4 تیمی به سطح دوم تنزل پیدا کرده و در 

فرمت اصلی، سطح اول رقابت ها 24 تیم برتر آسیا شرکت خواهند کرد. درواقع شکل 

امروزی رقابت ها به یک سطح پایین تر منتقل شده اما تیم های آن در سطح اول با تعداد 

تیم کمتری در راستای کیفی سازی این سطح با یکدیگر به رقابت خواهند پرداخت. 

اهداف AFC برای برگزاری رقابت ها با فرمت جدید 
کمیته اجرایی کنفدراسیون فوتبال آسیا )هیات اجرایی( در این هفته تمام اخباری 

که پیش از این درباره برگزاری شـــکل جدید رقابت های باشگاهی شنیده می شد را 

با رونمایی از نام سه رقابت باشگاهی جدید تایید کرده و به صورت رسمی از افزایش 

تعداد تیم ها به 76 تیم شرکت کننده و همچنین اعلام معرفی لیگ قهرمانان بانوان 

آسیا خبر داد. 

اینکه کنفدراســـیون فوتبال آسیا چه هدفی را از برگزاری با شکل جدید رقابت های 

باشـــگاهی و اضافه کردن یک سطح به این مســـابقات دنبال می کند، همه اینها 

مجموعه سوالاتی هســـتند که البته مسئولان برگزاری رقابت ها بهتر می توانند به 

آنها پاسخ بدهند. 

در واقع اینکه حضور ســـتاره های فوتبال دنیا در آسیا در این امر تاثیرگذار هستند 

به طور قطع پاسخ مثبت خواهد بود اما نکته اصلی آنجایی هست که خیلی قبل تر از 

حضور بازیکنانی مانند کریستیانو رونالدو در آسیا، AFC به این فکر افتاده بود تا شکل 

برگزاری رقابت ها را برای پیشبرد مسائل اقتصادی تغییر داده و تحولات شگرفی را در آن 

ایجاد کند که بر همین اساس نیز سطح اول رقابت ها یا همان لیگ نخبگان با هدف 

کیفی شدن آن، با تعداد کمتر و با حضور بهترین تیم های آسیا برگزار خواهد شد. 

از اهـــداف اصلی این ماجرا می توان به ارائه کار و محصول در شـــکل و شـــمایل و 

بسته بندی جدید رقابت ها توسط کنفدراسیون فوتبال آسیا اشاره کرد. در مباحث 

مرتبط با بازاریابی در مارکت اقتصادی وقتی چنین اقدامی در دستور کار قرار می گیرد 

باید به محصول رنگ و لعاب و شکل جدید بخشید تا بتوان محصول فوق را بهتر و با 

قیمت بالاتر فروخت. بنابراین اولین هدف از این اقدامات از لحاظ کنفدراسیون آسیا 

این است که رنگ و شکل جدیدی به مسابقات باشگاهی در این قاره بخشیده تا از این 

طریق بتواند کسب درآمد بیشتر و به تبع آن بالاتر بردن جوایز را در دستور کار قرار دهد. 

در حال حاضر و با حضور بسیاری از ستارگان فوتبال آسیا مانند نیمار، رونالدو، بن  

زما، مانه و... در کشوری مانند عربستان، وضعیت با گذشته متفاوت شده و به خصوص 

برای فصل جدید رقابت ها AFC  به این فکر افتاده است تا از پتانسیل های درآمدزایی 

بیشتری که برای برگزاری رقابت های باشگاهی به وجود آمده است نهایت استفاده را 

ببرد. این در حالی است که مطمئنا با حضور این ستارگان در هر کشوری از جمله در 

ایران برای بازی با نمایندگان کشورمان، ورزشگاه ها مملو از جمعیت شده و بنابراین 

تغییر فرمت و برگزاری با شـــکل جدید این فرصت جدید را برای کنفدراسیون آسیا 

ایجاد خواهد کرد تا بتواند درآمد بیشتری را کسب کند. 

در حال حاضر نیز همین اتفاقات سر و صدای زیادی را در فوتبال بین المللی در سطح 

دنیا ایجاد کرده. این در حالی است که مطمئنا اگر از زوایای مختلف به این ماجرا نگاه 

کرد می توان اهداف دیگری از جمله افزایش همکاری ها با کشورهای عضو و اضافه 

شدن کشورهای در حال توسعه به رقابت های باشگاهی در قاره کهن یا فروش حق 

پخش این رقابت ها به کشورهای قاره های دیگر را از تغییر فرمت رقابت ها متصور بود. 

شکل جدید برگزاری رقابت ها
بعد از حضور ستارگان فوتبال دنیا در کشور عربستان و بعضا در کشورهایی مانند 

قطر، چین و همچنین کره و ژاپن حالا به صورت رســـمی فرمت برگزاری رقابت های 

لیگ قهرمانان آســـیا از دو فصل بعدی تغییر خواهد کرد. بر همین اساس با اعلام 

کنفدراســـیون فوتبال آسیا، بالاترین ســـطح فوتبال باشگاهی آسیا با حضور 24 

باشـــگاه برتر قاره تشکیل می  شود که لیگ نخبگان )ACLE( نام دارد. سطح دوم 

به صورت 32 تیمی با عنوان لیگ قهرمانان آسیا ACL2( 2( شناخته می شود. در 

ســـطح سوم نیز 20 باشگاه برای قهرمانی با عنوان لیگ چلنجر کاپ )ACGL( به 

مصاف هم خواهند رفت. 

افزایش جوایز در دستورکار
با اضافه شدن یک لیگ به سطح برگزاری رقابت های لیگ قهرمانان آسیا حالا این 

سوال پیش می آید که جوایز تیم های حاضر در این رقابت ها به چه میزان خواهد بود 

و چگونه تعیین خواهد شد. 

در این خصوص شنیده می شود برگزاری سبک جدید رقابت ها با افزایش قابل توجه 

جوایز همراه خواهد بود. به نوعی که قهرمانان ACLE قرار است در مجموع 12 میلیون 

دلار جایزه دریافت کنند. این در حالی است که پیش از این، تیم قهرمان جایزه 4 میلیون 

دلاری دریافت می کرد و این نشان دهنده افزایش قابل توجه و 3 برابری جوایز است. در 

دو تورنمنت دیگر نیز جوایز به میزان قابل توجهی رشد پیدا کرده و چند برابر خواهد شد. 

تمام سهمیه ایران در فرمت جدید رقابت ها
در آستانه شـــروع فصل جدید این رقابت ها، هفته گذشته وب سایت فوتی رنکینگز 

به بررســـی وضعیت آخرین سهمیه کشورها برای حضور در فصول بعدی رقابت های 

باشـــگاهی قاره آسیا پرداخت. سطح نخست رقابت ها، درمجموع شامل 24 باشگاه 

شرکت کننده خواهد بود که به 12 تیم در غرب و 12 تیم در شرق تقسیم می شوند. این 

در حالی است که سطح دوم فوتبال باشگاهی آسیا با 32 باشگاه شرکت کننده و در 

هشت گروه چهار تیمی برگزار خواهد شد. طبق اعلام وب  سایت فوتی رنکینگر، ایران در 

سطح نخست این رقابت ها دارای 2 سهمیه مستقیم و یک سهمیه غیرمستقیم خواهد 

بود. همچنین یک سهمیه مستقیم نیز در سطح دوم برای فوتبال ایران وجود دارد. در 

سطح سوم که به تیم  های تازه توسعه  یافته ای مانند نمایندگان کشورهای نپال، مالدیو، 

بنگلادش و... اختصاص دارد، سهمیه ای برای کشورهای بزرگ مانند ایران وجود ندارد. 

این سهمیه  بندی قطعی و نهایی است و فصل جدید رقابت های لیگ قهرمانان آسیا 

روی تعیین تعداد کرســـی تیم ها در فصل 2026 – 2025 اثرگذار است و چنانچه 

نمایندگان ایران امتیازات مطلوبی را کسب نکنند یا تیم های اماراتی یا ازبکستانی 

امتیاز بیشتری کسب کنند، آنگاه سهمیه 2+1 ایران در لیگ نخبگان به خطر می افتد. 

در حال حاضر و برای تعیین سهمیه کشورها در فصل 2026 – 2025، تیم  های ایرانی 

امتیاز 59.64 را به دست آورده اند و امارات با 49.97 و همچنین ازبکستان با 36.60 

در رتبه های بعدی قرار دارند. سهمیه امارات در سطح نخست لیگ قهرمانان 1+1 است 

ولی ازبکستان فقط یک سهمیه مستقیم دارد و به همین دلیل آنها به دنبال درخشش 

در فصل جدید لیگ قهرمانان آسیا هستند تا تعداد کرسی های خود را افزایش دهند. 

تعییین تکلیف تک سهمیه ایران در سطح دوم 
فصل جدید رقابت ها با فرمت جدید در حالی برگزار می شـــود که از حالا این سوال 

پیش می آید نمایندگان ایران در این رقابت ها براساس چه سازوکاری مشخص خواهند 

شد. تا به امروز و از آنجایی که تمامی نمایندگان ایران در سطح اول رقابت ها )لیگ 

قهرمانان آسیا( شرکت می کردند، قاعدتا تمامی سهمیه ها به این رقابت ها ختم شده 

و تنها درخصوص حضور تیم ها از مرحله پلی آف یا حضور از مرحله گروهی، این خود 

فدراسیون ها بودند که براساس قوانین مدون قبلی، هرکدام از این سهمیه ها را براساس 

جداول برگزاری رقابت های داخلی )لیگ وجام حذفی( مشخص می کردند. اما حالا با 

اضافه شدن یک سطح دیگر به رقابت ها این ابهام در قبال نمایندگان ایران پیش می آید 

که براساس چه سازوکاری تیم ها از کشورمان راهی سطح اول رقابت ها شده و کدام تیم 

به عنوان تک سهمیه راهی سطح دوم شده و با 31 تیم دیگر به رقابت خواهد پرداخت. 

گفتنی است بعد از ادغام دو فصل گذشته رقابت های لیگ قهرمانان در یک فصل 

)به خاطر تغییرات تقویمی و فرمت برگزاری( در یک شـــرایط استثنا، کنفدراسیون 

آسیا این اختیار را به فدراسیون های عضو داد تا خود براساس نحوه و شیوه برگزاری 

رقابت های داخلی کشورها )قهرمانان لیگ و جام حذفی(، نمایندگان شان را از بین 

این قهرمانان در دو فصل گذشته برای حضور در فصل جدید رقابت ها که در آستانه 

برگزاری است انتخاب و به کنفدراسیون فوتبال آسیا معرفی کنند. با این اختیار، درنهایت 

هیات رئیسه فدراسیون فوتبال در این خصوص تصمیم نهایی را اخذ کرده و نمایندگان 

ایران برای فصل 2024 – 2023 را مشخص کرد. اما حالا طبق شنیده های خبرنگار 

»فرهیختگان« از منابع آگاه در کنفدراسیون فوتبال آسیا و فدراسیون فوتبال ایران به 

نظر می رسد سازوکار انتخاب نمایندگان کشورمان و سایر کشورها برای حضور در هر 

3 سطح برگزاری این رقابت ها، در ادوار بعدی به طور مشخص توسط کنفدراسیون 

فوتبال آسیا اعلام شده و اینکه 2.5 سهمیه ایران در سطح اول و تک سهمیه کشورمان 

در سطح دوم این رقابت ها از بین قهرمان جام حذفی یا تیم های رده های پایین تر از 

قهرمان در لیگ برتر مشخص شود، به قوانینی مربوط خواهد شد که در آینده نزدیک 

توسط کمیته ای مرتبط با تدوین و مقررات در کنفدراسیون فوتبال آسیا مدون شده و 

بعد از ابلاغ به کشورها لازم الاجرا خواهد شد. 
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تغییرات فرمت برگزاری لیگ قهرمانان آسیا با چه هدفی است؟

بن  زما و منافع مالی در میان است و  ونالدو، نیمار  پای ر
  نماینده ایران در سطح 2 بر چه اساسی انتخاب می شود؟

  گزارش

کمتر از 40 روز به آغاز بازی های آسیایی 2022 هانگژو باقی مانده 

است و این روزها رشـــته های ورزشی کشورمان در حال آخرین 

مراحل آماده ســـازی برای حضور در این رویداد معتبر هستند. 

رشته کاراته نیز یکی از رشته هایی است که همواره در بازی های 

آسیایی کمک  حال ورزش کشورمان بوده و نقش پررنگی در جایگاه 

کاروان ورزش کشورمان در رنکینگ نهایی کشورها داشته است. 

سهم 14 درصدی کاراته در طلاهای ایران 
طی 7 دوره اخیر

کاراته از سال 1994 و بازی های آسیایی هیروشیما وارد بازی های 

آسیایی شد و در هفت حضور خود در این رویداد موفق به کسب 

14 مدال طلا، 11 نقره و 13 برنز شده است و پس از کشور ژاپن 

در جایگاه دوم کشورهای مدال آور در این رشته قرار دارد. این در 

حالی است که مجموعه رشته های ورزشی در این هفت دوره 99 

مدال طلا کسب کردند که 14 مدال طلای آن سهم کاراته و چیزی 

معادل 14 درصد کل مدال های کاروان ایران است. 

در ایـــن دوره نیز این امیدواری وجود دارد تا کاراته نقش خود را 

به خوبی در موفقیت های ورزش کشورمان ایفا و ابتدا با نشان دادن 

توان و جایگاه خود در میان کشورهای آسیایی عملکرد قابل قبولی 

داشته باشد و در ادامه نیز همانند همیشه با مدال ها و به خصوص 

مدال های طلا به کمک کاروان کشورمان بیاید. 

کاتای تیمی برگ برنده کشورها 
از ســـال 2010 و بازی های آسیایی گوانگژو، رقابت های کاراته 

در 5 وزن کومیته و یک وزن کاتای انفرادی آقایان و بانوان برگزار 

شده است و کشورها مجاز به داشتن 8 نماینده در دو بخش آقایان 

و بانوان بودند. همین موضوع باعث شده بود تا ایران تمامی 8 

سهمیه خود را به بخش کومیته اختصاص دهد و در هر دو بخش 

آقایان و بانوان 4 نماینده داشته باشد. بازی های آسیایی 2022 

هانگژو یک تفاوت با سه دوره گذشته خواهد داشت و مسابقات 

کاتای تیمی نیز به این رقابت ها اضافه شـــده است. تفاوت این 

دوره با دوره های گذشـــته علاوه بر اضافه شدن کاتای تیمی در 

این است که هر کشوری که در بخش تیمی حضور داشته باشد، 

شانس حضور در کاتای انفرادی را نیز به دست خواهد آورد و تعداد 

4 سهمیه آن می تواند تبدیل به 5 سهمیه شده و طبیعتا فرصت 

کسب 5 مدال را نیز خواهد داشت. 

عدم اطمینان فدراسیون به اعزام 
کاتاروها

این تغییر در نحوه برگزاری مسابقات این گمانه زنی را در کاراته 

ایران به وجود آورده بود که شاید این بار این فرصت در اختیار کاتا 

نیز قرار گیرد و برخلاف سه دوره اخیر کاتا نیز در بخش تیمی و 

انفرادی حضور در بازی های آسیایی را تجربه کند. گمانه زنی هایی 

که در روزهای گذشـــته با اعلام مسابقه انتخابی وزن 

چهارم اعزامی به بازی های آسیایی میان مهدی 

خدابخشـــی و ذبیح الله پورشیب حداقل در 

بخش مردان نقش بر آب شد. 

این در حالی اســـت که کاتـــای تیمی ایران 

متشـــکل از ابوالفضل شهرجردی، علی زند و 

میلاد فراز مهر در ســـالیان گذشته همواره روی 

سکوی آسیایی حضور داشت و حتی برای اولین بار 

در سال 2018 در مسابقات جهانی اسپانیا موفق 

به کسب مدال برنز جهان شد. به نظر می رسد دلیل 

عدم اطمینان فدراسیون نشین ها در اعزام تیم کاتا 

در بخش مردان شانس کم این تیم برای کسب مدال 

طلا باشد. تیم کاتای تیمی کشورمان در سالیان اخیر 

در بیشـــتر مواقع در جایگاه سوم آسیا ایستاده است و 

یک بار نیز موفق به کسب مدال نقره در قهرمانی آسیا شد. 

موضوعی که به نظر بیشترین تاثیر را در تصمیم فدراسیون برای 

عدم اطیمنان و اعزام کاتاروهای شایسته کشورمان داشته است. 

بی خبری از نفرات اعزامی بخش بانوان 
در بخش بانوان اما داســـتان متفاوت است و هنوز هیچ خبری 

درخصوص نفرات اعزامی به بازی های آســـیایی نشده است و 

مشخص نیست در این بخش به کاتا اعتماد خواهد شد یا باز هم 

مانند دوره های گذشته قرعه به نفرات کومیته خواهد افتاد. در 

بخش بانوان فاطمه صادقی در کاتای انفرادی در سه دوره اخیر 

مسابقات قهرمانی آسیا موفق به کسب مدال برنز شده است، اما 

تیم کاتای تیمی کشـــورمان در آخرین دوره قهرمانی آسیا پس 

از 8 دوره حضور روی ســـکوهای آسیایی به دلیل یک اشتباه از 

دستیابی به مدال باز ماند و این بار روی سکوی آسیا قرار نگرفت. 

تصمیم فدراسیون کاراته در صورت عدم اعزام تیم کاتا در بخش 

بانوان نیز تنها می تواند این پیام را داشـــته باشـــد که نسبت به 

حضور نفرات کومیته در فینال و کسب مدال هایی خوشرنگ تر 

از برنز اطمینان و امید بیشتری دارند و همین موضوع تاثیر زیادی 

در عدم اعتماد به نفرات کاتا داشته است. تصمیمی که به شدت 

ناراحتی ملی پوشان کاتا را به دنبال داشته و آنها در فضای مجازی 

به شدت نسبت به این موضوع معترض شدند. 

رفتارهای عجیب و غریب در بخش بانوان
البته کاراته علاوه بر حاشیه های تصمیم گیری در مورد اعزام 

نفرات به بازی های آســـیایی در روزهای گذشته با حواشی 

کاراته بانوان و اختلاف فرحناز ارباب سرمربی و پگاه زنگنه 

مربی تیم ملی نیز روبـــه رو بودند. اختلافی که در روزهای 

بازگشت تیم از قهرمانی آسیا درنهایت منجر به جدایی زنگنه 

از تیم ملی شـــد و فدراسیون کاراته ستاره موسوی، سرمربی 

ســـابق تیم ملی و فاطمه قاسمی، ســـرمربی تیم های پایه را 

به جای زنگنه به عنوان مربی انتخاب کرد. در شـــرایطی که 

پیش بینی می شـــد داستان این حواشـــی با این تصمیم به 

پایان رســـیده اســـت، اما مجددا در اواسط هفته پگاه زنگنه 

به کادرفنی تیم ملی اضافه شـــد تا مشـــخص نشود این چه 

اختلافی بود که در ابتدا غیرقابل حل شدن به نظر می رسید، 

اما درنهایت با بازگشت زنگنه در ظاهر به پایان رسید. افسانه 

باقـــری، نایب رئیس بانوان در ادعایـــی عجیب عنوان کرده 

است که اختلاف این دو مربی نیاز به زمان داشت تا به پایان 

برسد. موضوعی که غیرقابل پذیرش به نظر می رسد و ضعف 

فدراسیون در تصمیم گیری در این خصوص را نشان می دهد. 

باتجربه ها به دنبال دومین طلای 
بازی های آسیاییی 

اما در بخش کومیته انفرادی حضور امیر مهدی زاده، بهمن 

عســـگری و ســـجاد گنج زاده در ترکیب بازی های آسیایی 

قطعی شده و قرار است روز شنبه 28 مردادماه و پس از رقابت 

انتخابی یکی از میان پورشیب و خدابخشی رهسپار هانگژو 

شود. امیر مهدی زاده با حضور در هانگژو سومین بازی های 

آســـیایی را تجربه خواهد کرد و امیدوار است سومین مدال 

خود را نیز از این رویداد کسب کند. او در بازی های آسیایی 

اینچئون موفق به کسب مدال طلا شد و در جاکارتا به مدال 

نقره رسید. تفاوت سومین حضور مهدی زاده با دو دوره 

گذشته تغییر وزن او از 60- به 67- کیلوگرم است 

و باید دید مهدی زاده در وزن جدید ســـرانجام 

می تواند موفق به کسب مدال طلا شود؟ سجاد 

گنج زاده نیز در هانگژو برای ســـومین بار در 

بازی های آسیایی روی تاتامی خواهد رفت. 

گنج زاده پـــس از المپیک توکیو مدت ها 

دور از میادین بود و سرانجام در قهرمانی 

آسیا روی تاتامی بازگشت و در شرایطی 

که امید بسیاری برای کسب مدال طلا 

داشت، با ناداوری در مقابل طارق حامدی عربستانی حریف 

خود در فینال المپیک با ناداوری مغلوب شد تا به مدال برنز 

بســـنده کند. گنج زاده پس از ناکامی در بازی های آسیایی 

2010 اینچئون در 2018 جاکارتا به مدال طلا رسید و این بار 

نیز قطعا یکی از امیدهای کاراته برای کسب مدال طلا خواهد 

بود. بهمن عســـگری دیگر کاراته کا کشورمان در تنها حضور 

خود در بازی های آسیا موفق به کسب مدال طلا شد و امیدوار 

است پس از بدشانسی در حضور در المپیک توکیو این بار در 

المپیک آسیایی به حق خود برسد. در صورت برتری پورشیب در 

انتخابی، او نیز برای سومین بار در بازی های آسیایی به میدان 

خواهد رفت. پورشیب در بازی های آسیایی 2010 به مدال 

طلا رســـید و در 2018 مدال برنز کسب کرد و امیدوار است 

در آخرین سال های دوران قهرمانی خود یک مدال خوشرنگ 

دیگر کسب کند. مهدی خدابخشی تنها ملی پوش در بخش 

مردان خواهد بود که تا به حال بازی های آســـیایی را تجربه 

نکرده اســـت، اما او نیز در صورت برتری مقابل پورشیب یکی 

از نفرات پرامید کاراته کشورمان خواهد بود. علیرضا کتیرایی 

و جاســـم ویشگاهی در تاریخ کاراته ایران موفق به کسب دو 

مدال طلای بازی های آسیایی شدند و مهدی زاده، گنج زاده، 

عسگری و پورشیب در صورت انتخاب شانس این را دارند که 

نام خود را در کنار این نفرات قرار دهند. 

تجربه اول جوانان در تاتامی بازی های 
آسیاییی

برخلاف بخش مردان در بخـــش بانوان هیچ کدام از نفراتی 

که شـــانس حضور در این مسابقات را دارند تا به حال حضور 

در این رویداد را تجربه نکرده اند. پیش از مسابقات قهرمانی 

آســـیا اعلام شده بود ملی پوشانی که در این رویداد موفق به 

کسب مدال شوند در ترکیب بازی های آسیایی قرار خواهند 

گرفت. آتوسا گلشادنژاد با کسب مدال طلا حضور خود را در 

ترکیب قطعی کرده است. سارا بهمنیار و فاطمه سعادتی نیز 

در قهرمانی آسیا به مدال برنز رسیدند و طبیعتا باید در میان 

نفرات اعزامی حضور داشته باشند، اما صحبت هایی شنیده 

می شود که شاید از میان این دو نفر یک کاراته کا راهی هانگژو 

شـــود. مبینا حیدری و لیلا برجعلی نیز دو ملی پوشی بودند 

کـــه در مالزی به مدال نرســـیدند و باید دید کدام یک از این 

نفرات در ترکیب تیم ملی قرار خواهد گرفت یا درنهایت هر دو 

ملی پوش مسافر بازی های آسیایی خواهند بود. 

امید دوباره کاروان ایران به نقش آفرینی کاراته در هانگژو

بی اعتمادی فدراسیون به کاتا و حواشی بی پایان
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